Методические пояснения 

Сведения о заключенных браках и расторгнутых браках (разводах) основаны на ежегодной статистической разработке данных, содержащихся в записях актов гражданского состояния, составляемых на каждое такое событие органами записи актов гражданского состояния. Данные в таблицах охватывают только случаи заключения и расторжения брака, зарегистрированные в органах ЗАГС. 

Брачный возраст в Российской Федерации, установленный законом, - 18 лет для мужчин и для женщин. 

Органы местного самоуправления вправе по просьбе лиц, желающих вступить в брак, разрешить вступить в брак лицам, достигшим возраста 16 лет. Законами субъектов Российской Федерации могут быть установлены порядок и условия, при которых всту​пление в брак может быть разрешено, в виде исключения, до 16 лет.

Датой заключения брака считается дата его регистрации в органах ЗАГС. Брак, расторгаемый в органах записи актов гражданского состояния, прекращается со дня государственной регистрации расторжения брака в книге регистрации актов гражданского состояния, а при расторжении брака в суде – со дня вступления решения суда в законную силу. Возраст вступивших в брак вычислен как интервал времени между датой регистрации брака и датой рождения. 

Общие коэффициенты брачности и разводимости  вычислены как отношение соответственно числа заключенных и расторгнутых в течение календарного года браков к среднегодовой численности населения.
Methodical notes

Information related to marriages contracted and marriages dissolved (divorces) is based on annual statistical tabulation of inscriptions of records compiled by civil registrar's offices for each such event. Data presented in the tables cover only marriages and divorces officially registered by civil registrar's offices. 

Minimum age at marriage in the Russian Federation laid down by the law is 18 years for men and women.

In some cases upon the request of those to be married local authorities are endowed with the right to permit marriage for the persons who have attained 16 years of age. The law regulations laid by the constituent entities of the Russian Federation may set the order and terms under which, as an exception, persons may be married under 16 years of age.

The date of marriage is the date of its registration in civil registrar`s offices. Marriages when dissolved at the civil registrar office are ceased from the day of state registration in the book of civil status of individuals, and in case if marriages are dissolved at the court – they are ceased from the day when the court decision comes into force.
The age of persons to be married is computed as a time span between the date of marriage registration and the birth date of these persons.

Crude marriage and divorce rates are the ratios of a number of marriages contracted during the calendar year, and correspondingly, the number of marriages dissolved during the calendar year, to mid-year population.

